

Nicolas Besnier (1685/86-1754) : architecte, orfèvre du roi, directeur de la manufacture royale de tapisseries de Beauvais, et échevin de la ville de Paris

Christophe HUCHET DE QUÉNETAINE

[Former member](#)

[PhD](#)

Thesis director

[Alain MÉROT](#)

Additional information

Year thesis started

2010

Status of thesis

Defended

Defense date

04/03/2017

Research theme

[4. Actors, institutions, networks: socio-cultural conditions of artistic activity](#)

[5. Materials, techniques, crafts: theoretical and practical approaches to artistic making](#)

Thesis

Summary

Nicolas Besnier (1686-1754) est le fils de François Besnier, chef du gobelet du roi, et d'Henriette Delaunay. Son oncle est Nicolas Delaunay et son parrain est Corneille Van Clève. Comme architecte, Nicolas Besnier fait le voyage en Italie de 1709 à 1712 ; étudiant à l'Académie de France à Rome, il obtient le premier prix d'architecture de l'Académie de Saint-Luc en 1711. Maître orfèvre en 1714, associé à Delaunay, logé aux galeries du Louvre à partir de 1718, il est nommé orfèvre du roi par un brevet en 1723. Il travaille pour la cour de France, notamment pour le remplacement de la vaisselle ordinaire du roi et pour les Affaires étrangères, ainsi que pour les comtes de Tarroca, de Pontchartrain, les duchesses de Retz, d'Harcourt, le maréchal de Castries, les ducs de Bouillon, de Levy, Horatio Walpole, Gaspard-César-Charles de Lescapier, William Bateman, l'église Saint- Louis-en-l'île, la cour de Wurtemberg, etc... Il devient échevin de la ville de Paris en 1729. A cette époque, il décide de collaborer avec son gendre Jacques Roëttiers de La Tour, à qui il laissera la conduite de son atelier d'orfèvre. De 1734 à 1753, il est directeur de la Manufacture royale de tapisserie de Beauvais. Il supervise la création de nouvelles tentures par Jean-Baptiste Oudry - *Métamorphoses d'Ovide, Verdures fines* -, par Charles Joseph Natoire - *Histoire de don Quichotte* - et par François Boucher - les *Fêtes italiennes, Histoire de Psyché*, Seconde tenture chinoise, les *Amours des dieux*, la *Noble pastorale*, les *Fragments d'opéra*. Cette période est vraiment « l'âge d'or » de la manufacture. Il quitte son logement aux galeries du Louvre en 1739 et il remet son poinçon d'orfèvre en 1744.

Nicolas Besnier (1686-1754). Architect, Goldsmith of the King, Director of the Royal Manufacture of Tapestry of Beauvais, and Alderman of the City of Paris

Nicolas Besnier (1686-1754) is the son of François Besnier, head of the Gobelet du Roi and Henriette Delaunay. His uncle is Nicolas Delaunay and his godfather is Corneille Van Clève. As an architect, Nicolas Besnier traveled to Italy from 1709 to 1712. As student at the Academy of France in Rome, he obtained the first prize of architecture of the Académie de Saint-Luc in 1711. He became master goldsmith in 1714, partner with Delaunay, and was housed in the Galeries du Louvre from 1718. He was appointed goldsmith of the king by a patent in 1723. He worked for the court of France, notably for the replacement of the king's ordinary serveware and for the Foreign Affairs, as well as for the Counts of Tarroca, of Pontchartrain, the Duchess of Retz, of Harcourt, the Marshal de Castries, the Dukes of Bouillon, of Levy, Horatio Walpole, Gaspard-Caesar-Charles de Lescapier, William Bateman... He became the alderman of the city of Paris in 1729. At that time, he decided to collaborate with his son in law Jacques Roëttiers de La Tour, who led the his workshop of goldsmith. From 1734, and until 1753, he was director of the Royal Manufacture of Tapestry of Beauvais. He supervised the creation of new hangings by Jean-Baptiste Oudry - *Metamorphosis of Ovide, Fine vegetables* -, by Charles Joseph Natoire - *History of Don Quixote* - and by François Boucher - *Italian festivals, Story of Psyché*, the second Chinese hangings, the *Loves of the gods*, the *Noble pastoral*, *Fragments of opera*. This period is truly the « golden age » of manufacturing. He left his lodging at the galleries of the Louvre in 1739 and in 1744 gave back his hallmark of goldsmith.

Jury de soutenance :

- M. Alacouffe (Louvre)
- M. Bailey (The Frick Collection)
- M. Glorieux (RENNES 2)
- [M. Mérot \(PARIS 4\)](#)
- M. Michel (LILLE 3)